

Gemeindebrief

Evangelisch-Lutherische St. Markusgemeinde Vancouver, BC

Dezember 2025

For English, please scroll down

Anschrift

1573 East 18th Avenue,
Vancouver, BC, V5N 2H4

Pfarrer Ulrich Hossbach

pastor@stmarkschurch.ca
Telefon: 604-566-2102

Sekretariat: Manuela Volkmer

office@stmarkschurch.ca
Telefon: 604-876-4312

Spenden

Via e-transfer: treasurer.stmarkslutheran@shaw.ca

Website

www.stmarkschurch.ca

Bild: St. Markuskirche



Andacht

von Pfarrer Ulrich Hossbach

Weihnachten - drum herum...

"Das Wesentliche im Leben geschieht in der Beiläufigkeit" Diesen Satz gab mir ein Mentor mit auf meinen Weg - er begleitet mich bis heute im Hinhören und -sehen auf das, was ist und das, was sein kann.

Die Weihnachtserzählung aus dem Lukas-Evangelium lehrt es uns im bei-läufigen Drumrum um Gottes Geburt im Menschen.

"Und es waren Hirten in derselben Gegend auf dem Felde bei den Hürden, die hüteten des Nachts ihre Herde. Und des Herrn Engel trat zu ihnen, und die Klarheit des Herrn leuchtete um sie; und sie fürchteten sich sehr. Und der Engel sprach zu ihnen:

Fürchtet euch nicht! Siehe, ich verkündige euch große Freude, die allem Volk widerfahren wird; denn euch ist heute der Heiland geboren, welcher ist Christus, der Herr, in der Stadt Davids. Und das habt zum Zeichen: Ihr werdet finden das Kind in Windeln gewickelt und in einer Krippe liegen. (...)

Und da die Engel von ihnen gen Himmel fuhren, sprachen die Hirten untereinander: Lasst uns nun gehen gen Bethlehem und die Geschichte sehen, die da geschehen ist, die uns der Herr kundgetan hat. Und sie kamen eilend und fanden beide, Maria und Josef, dazu das Kind in der Krippe liegen. Da sie es aber gesehen hatten, breiteten sie das Wort aus, welches zu ihnen von diesem Kinde gesagt war. Und alle, vor die es kam, wunderten sich über die Rede, die ihnen die Hirten gesagt hatten. Maria aber behielt alle diese Worte und bewegte sie in ihrem Herzen."
(Lukasevangelium Kapitel 2, V. 8-12. 15-19)

Das Besondere an dieser Weihnachtserzählung ist ja, dass - obwohl so tief vertraut ist - jedes Jahr ein anderes Wort unser Auge und Herz streift... Vielleicht liegt es an dem, was wir erlebt, durchlebt und empfangen haben. Für manche mag es das Wort 'Engel' sein, für andere 'Fürchtet euch nicht', Freude oder Wunder...

Mich berührt vor allem dieser eine Satz: Maria aber behielt alle diese Worte und bewegte sie in ihrem Herzen... Das Bild der staunenden bewegten Maria lässt mich nicht los - vielleicht weil so viel Unaussprechliches darin verborgen ist.

Zwischen Staunen und Wortefinden scheint sich christlicher Glaube zu entfalten als offenes Suchen göttlich-menschlicher Erfahrung. In ihm wächst die Sehnsucht nach Geborgenheit, dass wir uns einlassen können auf uns selber und die Menschen an unserer Seite.

Ich wünsche Ihnen eine segensreiche und lichtvolle Advents- und Weihnachtszeit!

Pastor Ulrich Hossbach

Der Kirchenrat sendet Weihnachtsgrüße

von Präsidentin Traute Scholz

Liebe St. Markus Gemeinde und Freunde, Dezember, wir zählen die 24 Tage - im Wechsel - an Erinnerungen vorheriger Jahre, unserer Kindheit, und freudiger Erwartungen. Es ist der letzte Monat des Jahres mit der Vorbereitung auf ein Neues. Euer Kirchen Rat bedankt sich für alle helfenden Hände in unserer Gemeinschaft, Inspiration und Ansporn auch neue Wege zu erproben und nicht zuletzt Eure finanzielle Unterstützung, die nicht nur uns unterstützt, sondern auch unsere Mission. Ich wünsche Euch Allen eine friedliche Adventszeit mit genügend Ruhe sich auch am Kerzenschein zu erfreuen.

Gesegnete Weihnacht, Für euren Kirchenrat Traute Scholz

Aus dem Kirchenrat

Aus dem Kirchenrat

Neue Kerze für das Kirchenjahr - Spender*in gesucht

Für das neue Kirchenjahr möchten wir eine neue große Kerze für unsere Kirche anschaffen. Die Kosten liegen bei etwa 265 Dollar.

Wer die Kerze – gerne auch gemeinsam mit anderen oder in Erinnerung an einen lieben Menschen – spenden möchte, melde sich bitte im Gemeindebüro oder direkt bei Pastor Ulrich. Herzlichen Dank für jede Form der Unterstützung!

Aus dem Gemeinleben

Rückblick: Trivia Night - Lachen, Rätseln und Gemeinschaft



Was für ein Abend! 14. November trafen sich Jung und Alt zur ersten Trivia Night in St. Markus – und schon jetzt hoffen viele, dass daraus eine jährliche Tradition wird. In fröhlich gemischten Teams wurde gerätselt, geraten und herhaft

gelacht.

Besonders gelobt wurden unsere Gastgeber*innen Maya, Mark und Jacob: warmherzig, souverän und mit viel Humor führten sie durch den Abend. Eine Teilnehmerin meinte hinterher: „Ich habe schon lange nicht mehr so viel gelacht!“

Ein herzliches Dankeschön an alle, die vorbereitet, moderiert, mitgespielt und aufgeräumt haben. Für Maicke und Annemarie war es „ein wunderbarer Abend“ – und sie sind nicht die einzigen, die sich schon auf die nächste Trivia Night freuen.

Mach mit bei uns

Ob Blumenspende für den Altar oder Hilfe in der Küche – es gibt viele kleine Möglichkeiten, mitzumachen und unsere Gemeinde lebendig zu gestalten. Schau rein, such dir etwas aus – für jeden ist etwas dabei!



[Hier klicken](#) oder scannen oder im Büro melden.

Der Sonntagskaffee ist eine wunderbare Gelegenheit, dass sich die **deutsche und englische Gemeinde „in der Mitte“ zwischen den Gottesdiensten begegnen**. Bei Kaffee, Kuchen und Gesprächen sind schon viele schöne Begegnungen entstanden – genau das möchten wir wieder aufleben lassen!

Helfende Hände sehr willkommen. Um Aufwand und Kosten zu sparen, verwenden wir derzeit **Papiergeschirr**. Wer lieber Geschirr verwenden möchte und dieses dann auch abwäscht oder spontan einspringen möchte, ist natürlich ebenfalls willkommen!

Usher-Dienst (Begrüßungsdienst)

Wir freuen uns, wenn auch du dich für den einen oder anderen Sonntag als Usher zur Verfügung stellen kannst. Anmeldung über link/scann oben, das Kirchenbüro oder Freitagsnewsletter

Blumenspenden

Die Blumen für den Altar im November wurden gespendet von:

- Irmhild Plettner
- Traute Scholz
- In Erinnerung an Paul Shawdover



Termine und Veranstaltungen

<https://www.stmarkschurch.ca/calendar>

Projektchor

Sonntags im Dezember 2025

Wir laden wieder alle ein, bei unserem Projektchor mitzusingen! Bitte sendet eine E-Mail an Chorleiterin Maria Koebsch oder meldet euch über den Kalender auf unserer Website an. mariakoebesch@gmail.com



Projekte und Gruppen

Besuchskreis

Zeit & Aufmerksamkeit schenken – mach mit im Besuchsdienst! Wir suchen engagierte Ehrenamtliche (jung/alt) für persönliche Besuche oder Telefonate.

Wichtig: Unser Besuchskreis ist **kein Pflege- oder Haushaltsdienst**.

Wir bieten:

- Sinnvolles Ehrenamt mit Vorbereitung & Begleitung
- Regelmäßigen Austausch, klare Rahmen, Schweigepflicht

Interesse? Schreib an office@stmarkschurch.ca

OMG – Offene Männergruppe

Donnerstag,
11. Dezember 2025
– 18:30 Uhr



Begegnung & Gespräch in entspannter Atmosphäre über Themen, die euch bewegen. Bei Interesse wendet euch bitte an Pfarrer Ulrich.

Treffpunkt Afghan Horsemen Restaurant, 1833 Anderson St #202

Foodbank Abholung

Donnerstag, 11. Dezember 2025 – 17-19 Uhr

Brauchen Sie Hilfe bei der Beschaffung von Lebensmitteln für den Monat? St. Mark's, St. Joseph's und King's Cross helfen Ihnen gerne mit einer monatlichen Lebensmittelabholung für die Nachbarschaft. Melden Sie Ihren Haushalt für die Lebensmittelhilfe an unter pastor@stmarkschurch.ca oder telefonisch unter (604) 566-2102.

Food Bank

Herzlichen Dank an alle, die im November unsere Food Bank mit Spenden unterstützt haben! Die nächste Foodbank ist am 11. Dezember, bitte helft wieder durch eure Spenden mit.

„Wünschebaum“ 2025

In diesem Jahr haben wir zum **allerersten Mal** eine besondere Geschenkaktion für die Kinder unserer Food-Bank-Familien gestartet – den „**Wünschebaum**“. Ihr habt diese neue Aktion zu einem großen Erfolg gemacht: Alle Wunschkarten wurden durch Spender übernommen. Die Geschenke werden am **11. Dezember** im Rahmen der **Foodbank-Ausgabe** überreicht. Wir freuen uns schon jetzt auf viele leuchtende Kinderaugen – ein sichtbares Zeichen dafür, wieviel Freude eure Großzügigkeit und Nächstenliebe bewegt.

Vielen Dank an alle, die einen Wunsch erfüllt, gespendet, organisiert, sortiert, geschleppt, verteilt oder einfach mitgebetet haben. Ein besonderer Dank gilt auch dem Food-Bank-Team und allen Ehrenamtlichen im Hintergrund, ohne die unsere **erste „Wünschebaum“-Aktion** nicht möglich gewesen wäre.

Fitness and Prayer

Mittwoch, 3./17. Dezember 2025
10:30 Uhr

English Bible Talk

Donnerstag, 4. Dezember 2025
11:00 bis 13:00 Uhr

Deutsche Kindergruppe

Samstag, 13. Dezember 2025 – 15:30 Uhr

Adventskalender 2025 – Mach jeden Tag ein Türchen auf!

In diesem Advent begleitet dich unser digitaler Adventskalender durch die Vorweihnachtszeit: Jeden Tag öffnet sich online ein neues „Türchen“ mit Gedanken, Musik, Bildern oder kleinen Überraschungen aus unserer Gemeinde. Schau regelmäßig auf unserer Website und in den sozialen Medien vorbei – und lass dich Schritt für Schritt auf Weihnachten einstimmen.



Advents- und Weihnachtsgottesdienste

Sonntag, 30. November – 1. Advent

10:30 Uhr – Gemeinsamer Gottesdienst mit Mandolinenorchester



Sonntag, 7. Dezember – 2. Advent

10:00 Uhr – Deutscher Gottesdienst, Chor und Musik
11:30 Uhr – English Service

Sonntag, 14. Dezember – 3. Advent

10:00 Uhr – Deutscher Gottesdienst, Chormusik
11:30 Uhr – English Service

Sonntag, 21. Dezember – 4. Advent

10:30 Uhr – Gemeinsamer Gottesdienst mit Krippenspiel der Erwachsenen, Leitung **Monika Schroth**. Humorvoll, nachdenklich und mit vielen kleinen Überraschungsmomenten – für die ganze Gemeinde.

Mittwoch, 24. Dezember – Heiligabend

15:30 Uhr – Deutscher Familiengottesdienst mit Krippenspiel zum Mitmachen
17:00 Uhr – Englischer Weihnachtsgottesdienst im Kerzenlicht
18:30 Uhr – Deutscher Weihnachtsgottesdienst im Kerzenlicht

Sonntag, 28. Dezember – 1. Sonntag nach Weihnachten – kein Gottesdienst

Mittwoch, 31. Dezember – Altjahresabend

17:00 Uhr – Deutscher Gottesdienst Altjahresandacht Musik & Wort

Offene Kirche – Licht und Stille

Täglich vom 8.–12. Dezember, 18:00–18:30 Uhr – alle sind willkommen!

Atme durch – komm herein auf eine Tasse Tee und einen Keks ... und genieße Kerzenschein und die wohltuende Stille.

Newsletter

December 2025

St. Mark's Evangelical-Lutheran Church, Vancouver, BC

Address

1573 East 18th Avenue,
Vancouver, BC, V5N 2H4

Pastor Ulrich Hossbach

pastor@stmarkschurch.ca
Telephone: 604-566-2102

Office: Manuela Volkmer

office@stmarkschurch.ca
Telephone: 604-876-4312

Donations

Via e-transfer: treasurer.stmarkslutheran@shaw.ca

Website

www.stmarkschurch.ca

Picture: St. Mark's Church



Devotion

by Pastor Ulrich Hossbach

Christmas - all around...

"The essential things in life happen in the casualness." It was a mentor who once gave me this sentence for my journey through life. It accompanies me till today in listening and looking closely at what is and what may yet be.

The Christmas Gospel of Luke teaches us by all around the sideshows when God becomes human...

In that region there were shepherds living in the fields, keeping watch over their flock by night. Then an angel of the Lord stood before them, and the glory of the Lord shone around them, and they were terrified. But the angel said to them,

'Do not be afraid; for see—I am bringing you good news of great joy for all the people: to you is born this day in the city of David a Saviour, who is the Messiah,[a] the Lord.

This will be a sign for you: you will find a child wrapped in bands of cloth and lying in a manger.' (...) When the angels had left them and gone into heaven, the shepherds said to one another,

'Let us go now to Bethlehem and see this thing that has taken place, which the Lord has made known to us.' So they went with haste and found Mary and Joseph, and the child lying in the manger. When they saw this, they made known what had been told them about this child; and all who heard it were amazed at what the shepherds told them. But Mary treasured all these words and pondered them in her heart.

(Gospel of Luke 2:8-12.15-19)

What a special about the Christmas story - besides feeling deep familiar - is that each year a different word seems to touch our eyes and hearts... Perhaps it has to do with what we have experienced and received. For some of us, it may be the word 'angel' for others maybe 'Do not be afraid' or 'joy' or 'wonder'.

There is one sentence above all that deeply moves me: But Mary treasured all these words and pondered them in her heart... The image of Maria, being astonished and moved does not let me go - perhaps because so much lies hidden within it that cannot be expressed.

Between wonder and finding words, Christian faith seems to unfold as an open search for divine-human experience. Within it grows the longing for a sense of belonging and comfort which encourages us to get involved with ourselves and the people at our side.

Best wishes for a blessed and light-filled Advent and Christmas season!
Pastor Ulrich Hossbach

Christmas Greetings

By President Traute Scholz

Dear Congregation and Friends of St. Mark's. In counting the 24 days emotions switch between memories of past years, perhaps our childhood and joyful expectations. It is the last month of the year with preparations to usher in the new. Your church council would like to thank all the helping hands in our congregation, Inspiration and incentives to try new ways and last not least your financial support for our Church and our mission. Wishing you all a peaceful time of Advent with enough quiet moments to feel joy in the glow of candlelight.

Merry Christmas from your Council - Traute Scholz

From the Church Council

New Candle for the Church Year - Looking for a Sponsor

For the new church year, we would like to purchase a new large candle for our church. The cost will be approximately \$265.

If you would like to sponsor this candle – either on your own, together with others, or in memory of a loved one – please contact the church office or Pastor Ulrich.

Thank you very much for your support!

Congregational Life

Looking back: Trivia Night – Laughter, Puzzles, and Community

What an evening! On November 14, young and old gathered for the first Trivia Night at St. Mark's – and already many are hoping it will become an annual tradition. In joyfully mixed teams, people puzzled, guessed, and laughed heartily.

Our hosts Maya, Mark, and Jacob received special praise: with warmth, confidence, and lots of humour they guided everyone through the evening. One participant said afterwards, "I haven't laughed this much in a long time!"

A heartfelt thank-you to everyone who prepared, hosted, played along, and helped clean up. For Maicke and Annemarie it was "a wonderful evening" – and they are not the only ones already looking forward to the next Trivia Night.



Get involved!

Whether it's donating flowers for the altar or helping in the kitchen – there are many small ways to contribute and make our community vibrant.



[Click here](#) or contact the office – there's something to do for everyone.

Coffee Sunday is a wonderful opportunity for the German and English congregations to **"meet in the middle"** between the services. Over coffee, cake, and conversation, many lovely encounters have already taken place – and that's exactly what we'd like to revive! **Helping hands are very welcome.** To save time and costs, we are currently using disposable tableware. If you prefer to use real dishes and are willing to wash them afterwards, or if you'd like to help spontaneously, you are of course very welcome too!

Usher Team

We'd love to have more volunteers for welcoming guests on Sundays. Sign up via link/QR above, through the office, or via our Friday newsletter.

Flower donations for the altar in November were given by:

- Irmhild Plettner
- Traute Scholz
- In Erinnerung an Paul Shawdover



Dates and Events

<https://www.stmarkschurch.ca/calendar>

Project Choir

Sundays in December 2025

We invite everyone to sing with our project choir!

Please send an email to our choir director, Maria Koebsch, or register via the calendar on our website. mariakoebsch@gmail.com



Projects and Groups

Visiting Circle

Give the gift of time and attention – join our visitation ministry! We are looking for dedicated volunteers (younger or older) for personal visits or phone calls.

Important: Our visitation team is not a nursing or household service.

We offer: • Meaningful volunteer work with preparation and ongoing support
• Regular exchange, clear guidelines, and confidentiality

Interested? Write to office@stmarkschurch.ca

OMG – Open Men's Group

Thursday,
December 11th
2025 – 06:30 p.m.



Conversation & connection in a relaxed atmosphere about the topics that matter to you. If you're interested, please contact Pastor Ulrich.

Meeting place: Afghan Horsemen Restaurant, 1833 Anderson St #202

Foodbank pickup

Thursday, December 11.,
2025 – 5 to 7 p.m.

Do you need help getting enough food for the month? St. Mark's, St. Joseph's, and King's Cross are happy to support you with a monthly neighborhood food donation. Register your household for food assistance at pastor@stmarkschurch.ca or phone at (604) 566-2102.

Food Bank

Many thanks to everyone who supported our Food Bank with donations in November! The next Food Bank will be on December 11 – please help again with your contributions.

“Wishing Tree” 2025

This year, for the very first time, we started a special gift project for the children of our Food Bank families – the “Wishing Tree”. You have made this new initiative a great success: all of the wish cards were taken by donors. The gifts will be handed out on December 11 as part of the Food Bank distribution. We are already looking forward to many shining children's eyes – a visible sign of how much joy your generosity and care for your neighbours can bring.

Many thanks to everyone who fulfilled a wish, donated, organized, sorted, carried, distributed, or simply prayed along. A special thank-you also goes to the Food Bank team and all the volunteers working behind the scenes, without whom our very first “Wishing Tree” campaign would not have been possible.

Fitness and Prayer

Wednesday, December 3./17., 2025 – 10:30 a.m.

English Bible Talk

Thursday, December 4th, 2025 – 11 a.m. to 1 p.m.

Deutsche Kindergruppe

Saturday, December 13th, 2025 – 03:30 p.m.

Advent Calendar 2025

Open a little door every day! This Advent, our digital Advent calendar will accompany you through the weeks before Christmas: every day a new “door” will open online with reflections, music, images, or little surprises from our congregation. Visit our website and social media regularly – and let yourself be gently led towards Christmas, step by step.

**Advent and Christmas Services****Sunday, November 30 – First Sunday of Advent**

10:30 a.m. – Joint Service with Mandolin Orchestra

Sunday, December 7 – Second Sunday of Advent

10:00 a.m. – German Service, choir and music

11:30 a.m. – English Service

Sunday, December 14 – Third Sunday of Advent

10:00 a.m. – German Service with choir music

11:30 a.m. – English Service

Sunday, December 21 – Fourth Sunday of Advent

10:30 a.m. – Joint Service with an adults’ Nativity play, directed by **Monika Schroth**.

Humorous, thoughtful, and full of little surprises – for the whole congregation.

Wednesday, December 24 – Christmas Eve

3:30 p.m. – German family service with interactive Nativity play

5:00 p.m. – English Christmas candlelight service

6:30 p.m. – German Christmas candlelight service

Sunday, December 28 – First Sunday after Christmas - No service**Wednesday, December 31 – Year-End**

05:00 p.m. – German Service, year end Service with word and music

**Open Church - Light and Silence**

Daily from December 8-12 6:00 - 6:30 p.m. - Everybody is welcome! Take a breath – come in for a tea and cookie... and enjoy candlelight & the sound of silence...



Evangelisch-Lutherische St. Markusgemeinde
St. Mark's Evangelical Lutheran Church
www.stmarkschurch.ca

December 2025

SUNDAY	MONDAY	TUESDAY	WEDNESDAY	THURSDAY	FRIDAY	SATURDAY
1. Advent 30 <u>10:30 am</u> Joint Service <u>11:30 am</u> Coffee Sunday 	1	2	3 <u>10:30 am</u> Fitness & Prayer 	4 <u>07:00 pm</u> English Bible Talk	5	St. Nicholas Day 6
2. Advent 7 <u>10:00 am</u> Dt. Gottesdienst <u>11:00 am</u> Coffee Sunday <u>11:30 am</u> English Service 	*8	*9 <u>01:00 pm</u> Freudenquell Advent singing <u>07:00 pm</u> Council meeting 	*10	*11 <u>05:00 pm</u> Foodbank <u>06:30 pm</u> OMG	*12	13 <u>03:30 pm</u> Deutsche Kindergruppe 
3. Advent 14 <u>10:00 am</u> Dt. Gottesdienst <u>11:00 am</u> Coffee Sunday <u>11:30 am</u> English Service 	15	16	17 <u>10:30 am</u> Fitness & Prayer 	18	19	20
4. Advent 21 <u>10:30 am</u> Joint Service <u>11:30 am</u> Coffee Sunday 	22	23	Christmas Eve 24 *See info box 	Christmas Day 25 <u>10:00 am</u> Dt. Gottesdienst 	Boxing Day 26	27
Holy Innocents 28 No Services	29	30	Watch Night 31 <u>05:00 pm</u> Dt. Gottesdienst	*Christmas Service times on December 24th 03:30 p.m. Familiengottesdienst - German Family Service 05:00 p.m. English Candlelight Service 06:30 p.m. German Candlelight Service 06:00 - 06:30 p.m. Open Church Daily from December 8-12		